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Voorwoord 

Het jaar 1990 staat niet alleen in het teken van de totale konsen-
tratie van groenten- en bloemenonderzoek op het Meterikse-
veld maar is tevens een jubileumjaar, namelijk 40 jaar gecoör
dineerd onderzoek door de stichting Proeftuin Noord-Limburg. 
Het is daarom van groot belang om de hoofdzaken van de afge
lopen 40 jaar in een gedenkboek vast te leggen. 

In het Limburgse worden al meer dan 150 jaar tuinbouwpro-
dukten geteeld. In de beginperiode is er een aantal jaren geen 
vooruitgang geboekt op teelttechnisch gebied, ofschoon de 
rijkstuinbouwconsulent met zijn medewerkers wel wat onder
zoek deden op tuindersbedrijven, in kleine kasoppervlakten 
en ook in de vollegrond. Telers moesten meestal door eigen 
proeven of selektie hun positie zien te verbeteren, uiteraard 
een moeizame weg. Denk maar eens aan de toen zeer belang
rijke produkten augurken en asperges. Ook hadden telers ei
gen selekties van tomaten, sla, selderij, enzovoort. 

Eind 40-er jaren werden er plannen gemaakt voor coördinatie 
van het praktijkonderzoek. Dit kreeg in 1951 gestalte toen de, 
eenjaar eerder opgerichte stichting Proeftuin Noord-Limburg 
1,80 hectare grond aankocht in Venlo. Daarop werden twee 
kassen van totaal 1400 vierkante meter gebouwd. Na enkele 
verplaatsingen in de loop der jaren en met toevoeging van het 
bloemenonderzoek in 1982, is nu dan een totale konsentratie 
van het praktijkonderzoek op het Meterikseveld in Horst tot 
stand gebracht. Reeds vanaf 1951 is er een telersbijdrage als 
percentage van de omzet, om het exploitatietekort samen met 
de overheid op 50/ 50 basis te financieren. 

De afgelopen 40 jaar zijn er heel wat verbeteringen tot stand 
gebracht. Daarbij denk ik zeker aan de groentegewassen die 
streekgebonden zijn. Maar ook als voorbeeld voor de teelt van 
nieuwe gewassen heeft de proeftuin nog steeds zijn uitstra
ling. 

Ik wil graag dank zeggen aan de samenstellers van dit boek, 
maar zeker aan de initiatiefnemers van deze proeftuin, de vele 
bestuurders, consulenten en personeelsleden, die ieder op 
hun eigen wijze de gevraagde inzet en vaak zelfs meer dan 
dat, hebben getoond. Dank ook aan de Proefstations voor de fij
ne kontakten en de goede ondersteuning. Tevens zijn wij dank 
verschuldigd aan de Nederlandse overheid, het Ministerie van 
Landbouw voor hun goede raad en daad en zeker voor de fi
nanciële ondersteuning. 

Na een reeks van jaren van verbeteringen in glasopstanden, 
rassen, teelttechnieken enzovoorts, mede mogelijk gemaakt 
door de opkomst van de automatisering, staan we nu voor een 
nieuwe uitdaging: verbetering van het milieu. Het telen van 
groenten met geen of nagenoeg geen gewasbeschermings
middelen en het telen van produkten los van de ondergrond. 
De nieuwe proeftuin is ingericht en uitgerust met de meest 
geavanceerde technieken, zodat we zeker voor wat de milieu
problemen betreft naar oplossingen kunnen zoeken. 

Wij zullen met kracht blijven streven om door middel van ons 
onderzoek de tuinbouw die impulsen te geven die nodig zijn 
voor een goede bedrijfsvoering zodat wij samen met het tuin-
bouwbedrijfsleven de toekomst met vertrouwen tegemoet dur
ven zien. 

J.L.M. Jacobs 
vice-voorzitter 



Het eerste onderzoek door Hendrik Tercken 

Johannes Henricus Tercken ( 1887-1969) werd geboren in Eg-
chel. Hij had vijf zussen en was op een na de jongste, Hij ver
loor als vijfjarige beide ouders en groeide op bij familie. Hij 
werd schaapherder bij P. van de Beuken (Bruine Piet) en moest 
dikwijls met de kudde naar de hei in Siberië, zo kan de thans 
86-jarige Frits Bruijnen uit Baarlo zich herinneren. Bruijnen is 
een zwager van Tercken en was fruitteler van beroep. Hij werd 
in 1946 bestuurslid van de CW. 

Hendrik Tercken werkte o.a. als paardenknecht bij de familie 
Lenders in de Boekend. Het tuindersvak leerde hij van Peter 
Rutten in Helden. Hendrik volgde 's avonds een tuinbouwcur-
sus bij de dorpsonderwijzer Antoon Sanders. 

Het moet rond 1916 zijn geweest toen 'Driekus' vanuit Pannin-
gen vertrok naar zijn zus Nelke aan de Grotestraat in Baarlo. Hij 
wilde tuinder worden maar had geen grond. Nelke had wel een 
grote tuin en van Bongers Hannes kon hij een stuk grond pach
ten. Aan de Meeren kon hij ook een perceel pachten van Jans
sen Soeterbeek. Na enkele jaren kon Tercken bij een openba
re verkoop grond kopen aan de Hetterichstraat in Baarlo. Na 
een paar jaar had hij 4,5 hectare en bouwde een huis aan de 
Hetterichstraat. 

In juli 1926 ging Jan Teer, assistent van rijkstuinbouwconsulent 
ir. W. van der Kroft, vanuit Maastricht naar Venlo met enkele 
monsters augurkenzaad. Hij moest Venlose tuinders benade
ren om een proefveldje aan te leggen. Als hij daar niet in zou 
slagen dan moest hij maar eens bij Tercken in Baarlo proberen. 
Van der Kroft kende Tercken in verband met de aanplant van 
zwarte bessen en pruimebomen op zijn bedrijf. Bovendien had 
Driekus in 1925 al op eigen initiatief augurken geselecteerd te
gen de gevreesde plekziekte. In die tijd was elke tuinder aan
gewezen op eigen augurkenzaad. 

Hendrik Tercken uit Baarlo, de man die baanbrekend werk ver
richtte voor de augurkenteelt. 

Tijs Lefering (links) en Hendrik Tercken omstreeks 1955 bij 
een augurkenproefveld bij Nunhems Zaden te Nunhem. 

In 1930 slaagde Tercken er in met het zaad dat Van der Kroft 
had verzameld en eigen augurkenzaad een selectie te verkrij
gen die onvatbaar was voorde plekziekte. Tercken's augurken 
waren niet alleen bestand tegen deze gevreesde ziekte, ze 
hadden ook een veel mooiere groene kleur. De andere telers 
leverden bleekgroene. De selectie Tercken maakte furore. Hij 
ging over op de zaadteelt. De vraag naar zijn Baarlose Niet-
plekker was groter dan het aanbod. 

In de jaren dertig stak echter een nog ergere ziekte de kop op, 
de verwelkingsziekte. Een ziekte waar menig augurkenteler 
toen nachtmerries van kreeg. Een ziekte waar pas in de jaren 
vijftig drs. Frans Tjallingii een antwoord op kon geven. Deze 
bioloog vond de oorzaak en experimenteerde met zaad van 
een Japanse veldkomkommer, die veel minder leed onder de 
ziekte. Het was een ruwe vrucht met stekels, die zonder hand
schoenen niet te plukken was. Het ras was bovendien niet ge
schikt voor deze regio. Om die reden ging Tjallingii kruisen 
met de Baarlose Nietplekker van Tercken, een ras dat zijn pro-
duktiviteit had bewezen. 

In de herfst van 1944 hadden de Duitsers tankgrachten, loop
graven en schuttersputjes laten graven door dwangarbeiders, 
vooral Russissche vrouwen. Bij die werkzaamheden hebben 
uitgehongerde dwangarbeiders de rijpe zaadaugurken tot de 
laatste toe opgegeten. Tercken had nog maar een beetje zaad 
over toen Tjallingii kwam, 



PB G Intern Memo 

Datum: 16 februari 1998 

Van: Martin Hesen 

Aan: Wim van Winden 

Onderwerp: Historische info 

Beste Wim, 

Bij deze een stukje geschiedenis van het praktijkonderzoek in Limburg. Wellicht is dit 
boekje al in je bezit, anders bij deze. 

Met vriendelijke groet, 

Martin Hesen. 



Het augurken-onderzoek 

Een teelt waar veel tuinders in deze contreien voor en na de 
Tweede Wereldoorlog een goede boterham aan hadden was 
de augurkenteelt. " De augurk was de kurk waar de voor- en na
oorlogse tuinbouw in Limburg op dreef', zegt de thans 65-jari-
ge ir. Tijs Lefering, die middenjaren vijftig het augurkenonder-
zoek deed op de Proeftuin Noord-Limburg. 

"Er was in feite maar één streek waar augurken geteeld wer
den in Nederland. Dat was Limburg", aldus de 69-jarige oud-
bedrijfstakdeskundige voor de vollegrond Frans Stappers in 
Sevenum. Het augurkenareaal in deze regio bedroeg direkt na 
de oorlog circa 1200 hectare. In 1949 bedroeg de totale Neder
landse veilingomzet aan augurken 4,4miljoen gulden. Daarvan 
namen de Venlose en Roermondse veilingen 3,6 miljoen gul
den voor hun rekening. 

De augurk stelt echter hoge eisen aan het klimaat. In koele zo
mers was de opbrengst matig en traden allerhande ziekten op. 
De tuinders kregen vooral in de maanden juli en augustus te 
maken met de zogenoemde 'verwelkingsziekte'. De planten 
stierven plotseling af. Er bleek geen kruid tegen gewassen. De 
schade was groot en in sommige gevallen was sprake van mis
oogst. 

Via Van der Kroft kwam drs. Frans Tjallingii in 1939 in kontakt 
met Henricus Tercken in Baarlo. Een tuinder die zich al jaren in
tensief met de augurkenteelt en de ziekten daarin had bezig
gehouden. Onder de augurken kwam in de jaren twintig en 
dertig een ziekte voor die 'vruchtvuur' genoemd werd, waarbij 
de vruchten door een schimmel worden aangetast. In Limburg 
heette het de 'plekziekte'. 

"Vooral in natte zomers was dat een pestilentie", zegt Tjallingii. 
Zieke vruchten mochten niet op de veiling aangevoerd wor
den. Het uitschot was zo groot dat het een grote schadepost be
tekende voor de tuinders. Tercken was er in geslaagd een paar 
lijnen te kweken die onvatbaar waren, Hij was ook al bezig ge
weest een ras te kweken dat onvatbaar zou zijn voor de verwel
kingsziekte. Maar dat was hem niet gelukt. 

'Van Tercken leerde ik de fijne kneepjes' 

"Tercken was een uitstekende vent. Een man met bijzondere 
bekwaamheden. Heel eenvoudig. Alleen lagere school en een 
tuinbouwcursusje, maar hij had het in zijn vingers. De 'Baarlose 
Nietplekker', hijzelf noemde het ras 6, dat was de selectie van 
Tercken. Het was niet alleen een ras dat onvatbaar was voor het 
vruchtvuur, maar ook bijzonder produktief en een ras dat goed 
slecht weer kon verdragen. 
Bij Tercken kon ik de fijne kneepjes van de augurkenselectie 
leren. Hij was een voortreffelijk leermeester. Een bijzonder 
prettige man. Ouderwets en degelijk. Er ontstond een hechte 
vriendschap tussen ons. Hij was een van de fijnste ervaringen 
van mijn Limburgse periode", zegt Tjallingii. 

De jonge bioloog kreeg in de R.K. Lagere Tuinbouwschool in 
Venlo een lokaal tot zijn beschikking. In 1940 verhuisde hij naar 
Venlo, betrok een woning aan de Dr. Blumenkampstraat. 

De allereerste 'proeftuin'in Venlo: het Tuinbouw Laboratorium van dr. Frans Tjallingii, dat in 1941 werd gebouwd aan de Straelse-
weg. Precies tegenover de latere proeftuin. Rechtsisde woningtezien waar thans ir. Tijs Lefering woont, die het augurkenonder-
zoek van Tjallingii in 1956 voortzette. Het lab bestond uit een oud kippenhok en twee kasjes voor het opkweken van augurken
plantjes. 



Het augurken-onderzoek 

1955. V.l.n.r.: ir. Hans Roorda van Eysinga, dr. Frans Tjallingii, ?, ?, ir. Tijs Lefering (hurkend) en Hendrik Tercken. 

Paddestoelen 

Tjallingii was een markante verschijning in Venlo. Klein van 
stuk, knickerbocker dragend, overtuigd vegetariër en fietsend 
op een gammel rijwiel dat met draadjes bij elkaar werd gehou
den, zo kan Chrit Backus, een van de mannen van het eerste 
uur op de Proeftuin zich herinneren, 's Zondags kroop Tjallingii 
op de hei over de grond om planten en insecten te bestuderen. 
Of hij verzamelde met zijn gezin wilde paddestoelen in de bos
sen. 
"Vol afgrijzen keken de mensen me dan aan en vroegen met 
een vies gezicht: eet U die op?", giechelt de kwieke tachtiger. 
Zijn vrouw Dien is thans een bekende Nederlandse mycologe 
(paddestoelkundige). 

Tjallingii nestelde zich in de tuinbouwschool, maar nauwelijks 
enkele weken later stonden de Duitsers voor de deur. "In 1940 
schoot ik niet erg op. Het was een tamelijk warme zomer. De 
augurken wilden niet verwelken. Bovendien bleek ik 's winters 
het lab niet te kunnen gebruiken. 

Toen hebben ze in de winter van '40/ '41 gezegd: nou dan moet 
er maar een apart lab komen. De Provinciale Organisatie van 
Veilingen in Limburg kocht een oud kippenhok voor me. Veel 
mensen ruimden de kippen op omdat ze geen voer meer kon
den kopen door de oorlog. Het hok hebben ze neergezet op 
een terreintje aan de Straelseweg, vlak tegenover de latere 
proeftuin." 

Ook kreeg de bioloog twee kasjes die konden worden ge
bruikt om augurkenplantjes op te kweken en proeven uit te 
voeren. Een bescheiden optrekje in vergelijking met de huidi
ge outillage van de proeftuin. De kasjes waren vijf bij vijf meter 
en werden vanuit het kippenhok verwarmd. Op het kippenhok 
werd een bord met de naam 'Tuinbouw-Laboratorium' ge
plaatst. 

Verwelkingsziekte en mozaïek 

"In de koele zomer van 1940 kwam er véél minder 'verwel
kingsziekte' in de augurken in Noord-Limburg voor dan in 1939. 
Opvallend was dat ook de mozaïekziekte - destijds ook een 
zeer bekende ziekte in de augurkenteelt - eveneens weinig en 
bovendien laat optrad. Het door Van der Kroft reeds geuite ver
moeden, dat er een of ander verband tussen deze ziekten 
moest bestaan, leek hierdoor enigszins te worden bevestigd. 
De mozaïekziekte wordt veroorzaakt door een virus dat wordt 
overgebracht door bladluizen. Maar het is ook makkelijk door 
sap over te brengen. Mijn onderzoek richtte zich nu voorname
lijk hierop. 

Ikjiad in die tijd veel steun van mijn assistenten, Harrie Hen-
drïckx, Jo Sanders, Theo Aerts en Chrit Backus. Van hen heb ik 
veel praktische zaken geleerd. 



Het augurken-onderzoek 

In oktober 1942 werd me uit enkele kasproefjes opeens duide
lijk, wat het verband kon zijn tussen de mozaïekziekte en die 
zogenaamde verwelkingsziekte die zo'n mysterieus karakter 
had. 

Het bleek namelijk dat verwelking optrad als de planten be
smet waren met het mozaïekvirus. Tussen de besmetting en de 
eerste symptomen van mozaïek verlopen een â twee weken. 
De augurken verwelkten alleen als er in deze incubatietijd be
trekkelijk lage temperaturen optraden. Ergens tussen de 15 en 
20 graden. Was de temperatuur hoger dan trad alleen het mo
zaïek op, zonder verwelking. Bij lagere temperaturen kreeg je 
acute verwelkingen, zonder dat er nog mozaïek optrad. Dat 
was iets verschrikkelijks raars. Er was niks over bekend". 

Van der Kroft had dus een goede neus gehad. Nu is een virus
ziekte niet rechtstreeks te bestrijden. Tjallingii ging dus aan de 
slag met andere rassen. Maar er bleek weinig verschil. Alle 
Nederlandse rassen waren gevoelig voor de ziekte. Rassen uit 
andere delen van de wereld waren tijdens de oorlog niet ver
krijgbaar. Pas na de oorlog kreeg Tjallingii via het Instituut voor 
Veredeling van Tuinbouwgewassen (IVT) in Wageningen, de 
beschikking over zaden van veldkomkommers uit Japan. 

"Daar ben ik mee aan kruisen geslagen. Het Japanse ras, To
kyo II, was weinig vatbaar. Maar ik had nooit iets aan planten
veredeling gedaan. Dat moest ik toen nog allemaal leren van 
Tercken. Ik kruiste de Tokyo II met zijn Baarlose Nietplekker. 
Vruchtvuurresistentie moest er natuurlijk inblijven". 

Het zaad van deze kruising werd op diverse proefveldjes bij 
tuinders in Midden- en Noord-Limburg beproefd. "Om te kij
ken wat het ding voor de produktie waard was", zegt Tjallingii. 
Toen moest het beestje ook een naam hebben. "Van der Kroft 
zei, noem het maar Valuas, de reus die Venlo gesticht zou heb
ben, Maar dat kon niet. Er was al een bonenras dat zo heette. 
Mijn buurman Wiel Driessen opperde toen het idee om het dan 
maar naar Guntruud te noemen, de vrouw van Valuas. En zo ge
beurde het". 

Guntruud bleek overal goed resistent maar de opbrengst viel 
tegen in vergelijking met de Baarlose Nietplekker. Tjallingii's 
opvolger ir. Tijs Lefering lukte het later om het resistente ras 
produktiever te maken. 

Grond in 't Ven was laat 

Tjallingii kan zich de start van de proeftuin nog goed herinne
ren. Hij kon in 1951 vanuit het kippenhok verhuizen naar 't Ven. 
"Daar hadden ze een oude barak gebouwd op veenachtige 
vruchtbare grond. Maar erg laat. Een groot bezwaar. Dat was 
direkt gezegd. In het voorjaar was het allemaal moeilijk om de 
planten aan de gang te krijgen. Erg vervelend". 

Tjallingii haalt trots een schilderij van de wand in zijn studeer
kamer. Het is een doek van de hand van de Roermondse kun
stenaar Frans Peters. Hij schilderde de oude barak in 't Ven in 
een winters sneeuwkleed. Frans Tjallingii kreeg het van de 
proeftuin als afscheidsgeschenk in december 1955. 

"Mijn werk was toen afgelopen. De fytopatologische kant was 
klaar. Het was verder een kwestie van veredeling. Bovendien 
kon ik een baan krijgen in Wageningen bij het IPO (Instituut 
voor Plantenziektekundig Onderzoek)". Frans Tjallingii was in
tussen gepromoveerd (november 1952) ïti Utrecht bij zijn oude 
leermeesteres prof. dr. Johanna Westerdijk op het augurken-
onderzoek. 

Piet Boonen, de Reuvemaar die later baanbrekend werk ver
richtte in de aspergeveredeling, kan het augurkenverhaal van 
Tjallingii afmaken. Hij werd assistent bij ir. Tijs Lefering, die in 
1952 afstudeerde in Wageningen. Aanvankelijk was Chrit Bac
kus Leferings assistent, maar deze moest in 1957 ir. Antoon 
Franken bijstaan in het asperge-onderzoek. 

Levo en Hokus 

Tjallingii aan het werk in 't Ven met zijn assistent Chrit Backus. 

Leferings eerste taak was resistentie zoeken tegen de brand-
vlekkenziekte bij de augurk. Een schimmelziekte die het blad 
aantast. Hij kruiste daarvoor Guntruud met het Amerikaanse 
ras Barnes en later ook met Porto Rico, een Amerikaanse veld-
komkommer. Uit Guntruud x Porto Rico kwam Hokus, een pro-
duktief maar laat ras. Het was zoals alle augurken een ge
mengde bloeier; één vrouwelijke tegen negen mannelijk bloe
men. In 1960 kreeg de proeftuin zaad uit de VS, MSU genoemd. 
Een ras met uitsluitend vrouwelijke bloemen. Dat werd ge
kruist met Hokus. Daaruit is later de Levo ontstaan, een augur
kenras met overwegend vrouwelijke bloemen, dat in 1962 werd 
geïntroduceerd. Het werd een heel belangrijke kasaugurk. De 
augurk was inmiddels het belangrijkste gewas onder glas ge
worden. Van de 450 hectare glas in Limburg werd zeker 300 
hectare met augurken beteeld. 

Lefering vertrok in 1963 naar het bedrijfsleven. Het verede-
lingswerk voor de augurk werd toen maar beperkt voortgezet 
onder supervisie van Piet Boonen. Hij haalde nog een type uit 
Hokus: Kora, een augurk zonder lange zijscheuten. Een kort-
rankend ras. Piet Boonen: "Het was beslist een verbetering 
maar Kora werd nooit geïntroduceerd in de handel". De augur-
kenteelt heeft na de jaren zeventig aan belangrijkheid enorm 
ingeboet. De concurrentie uit Oost-Europa werd steeds groter. 



Asperge, het 'witte goud' 

Net als bij de augurken was er ook met betrekking tot de as
perge al lang vóór het bestaan van de proeftuin iets gedaan 
aan selectie en veredeling. Toch werden de belangrijkste pro
blemen in de aspergeteelt opgelost door onderzoekers van 
Proeftuin Noord-Limburg. 

Asperges worden ook wel het 'witte goud' genoemd. De plant 
groeit zelfs nog op betrekkelijk arme stuifzandgronden. En al 
komt het hier nooit tot hoge opbrengsten, voor de teler is het re
sultaat heel wat meer dan die van kerstdennen of rogge. De 
'delvers' verdienen er geen goud aan, maar dan toch wel een 
dik belegde boterham. Asperge en Limburg worden altijd in 
één adem genoemd, maar de teelt is nog betrekkelijk jong in 
deze provincie. Volgens overlevering teelden de Romeinen al 
asperges in Nederland. In de duinen worden tegenwoordig 
zelfs nog aspergeplanten gevonden. 

Tot het begin van deze eeuw was Bergen op Zoom het centrum 
van de Nederlandse aspergeteelt. In Limburg stond de teelt 
toen nog in de kinderschoenen. Bij de tuinbouwtelling in 1912 
werd slechts een areaal van tien hectare in deze provincie aan
getroffen. Pas na 1925 kwam er een uitbreiding en in 1928 werd 
het areaal geschat op 50 hectare. 

De eerste veredeling in Limburg gebeurde voor zover bekend 
in Heythuysen, waar de asperge als groente was geïntrodu
ceerd door de huisarts J.W. Smits. Deze Twentenaar propa
geerde de aspergeteelt. Zonodig stond hij tuinders met raad 
en daad bij. 

Hoogstwaarschijnlijk kwam ook koster en tuinder Jos Beeren 
( 1893-1984) van de Dorpstraat in Heythuysen via Smits in aanra
king met de teelt. Beeren zou later een belangrijke rol spelen 
in de asperge-veredeling. 

"Men heeft zich in Limburg losgemaakt van de fouten die aan 
de ouderwetse wijze van cultuur kleefden, namelijk o.a. de 
tweerijige teelt. Het produkt is van goede kwaliteit geworden, 
dank zij selectie van zaad, uitplanten op ruime afstand, eenriji-
ge teelt en zware bemesting", aldus schrijft ir. J. Astrego, de 
toenmalige adjunct-tuinbouwconsulent in zijn verslag over de 
asperge-selectieproeven te Heythuysen in de jaren 1927, 1928 
en 1929. 

Feit is dat koster-tuinder Jos Beeren zijn vak verstond. De as
perges uit Heythuysen werden per tram naar de veiling in 
Roermond vervoerd. Daar vielen de abnormaal dikke stengels 
van de asperges van Beeren op. De gemiddelde opbrengst per 
hectare bedroeg in Midden-Limburg destijds rond 4000 kilo. 
Op de betere gronden zelfs 6000 kilo per hectare. Beeren ech
ter had een opbrengst van 7000 kilo. Reden voor de rijkstuin-
bouwconsulent ir. Willem van der Kroft om de koster eens op te 
zoeken. Dat was in 1927. 

'Beerenbloed' 

Beeren had een bunder asperge van het destijds algemeen 
geteelde ras 'Roem van Brunswijk'. Van der Kroft vroeg hem 
proeven te doen. De tuinder had er wel oren na. Drie jaar lang 
beoordeelde Beeren veertig planten. Elke stengel werd gewo
gen en gemeten. De planten, die een opbrengst aan stengels 
gaven van om en nabij de kilo, hield hij apart. De twee beste 
vrouwelijke en twee beste mannelijke planten kruiste hij. Het 
zaad hiervan werd zorgvuldig geoogst. De selectie Beeren was 
geboren. Helaas was die niet erg succesvol. De opbrengst viel 
tegen, de plant was laat en gevoelig voor roest. Toch speelde 

Het aspergezaad van Beeren werd uitgangsmateriaal voor 
nieuwe aspergerassen. 

de selectie Beeren later een belangrijke rol bij de ontwikke
ling van de huidige produktieve rassen. 

Direkt na de Tweede Wereldoorlog meldde Van der Kroft zich 
weer bij Beeren voor zaad. Dit werd gebruikt voor kruisingen 
met het Amerikaanse ras Mary Washington. Dit ras kenmerkte 
zich door drie opvallende hoedanigheden, namelijk: een goe
de opbrengst (dikkere stengels), prachtige kwaliteit en het 
was bovendien resistent voor aspergeroest, een toentertijd 
vaak optredende ernstige aantasting van het bovengronds ge
was in de nazomer. 

Het ras had dikkere stengels dan de Roem van Brunswijk, dat 
overigens tot 1960 het meest geteelde ras bleef. Uit de kruising 
selectie Beeren en Mary Washington ontstond Limburgia, een 
zeer produktief ras. 

Jos Beeren heeft voor zijn pionierswerk nooit roem geoogst. 
"Mijn vader heeft altijd gezegd: Nooit meer. Het was ondank
baar werk", herinnert zoon Paul Beeren zich. "Maar Van der 
Kroft had mijn vader destijds al duidelijk gemaakt dat we bei
den oud en grijs zouden zijn vooraleer zijn selectie succesvol 
zou blijken", aldus Paul Beeren. Van der Kroft sloeg de spijker 
op de kop. Hij wist toen al dat asperge veredelingstechnisch 
een moeilijk gewas is. Van zaaien tot oogst duurt verschillende 
jaren. Toch heeft Beeren baanbrekend werk verricht. In het te
genwoordig nog steeds geteelde aspergeras Franklim, dat ge
waardeerd wordt om zijn vroegheid en produktiviteit, zit nog 
steeds 'Beerenbloed'. 



Asperge, het 'witte goud' 

BW® 

De aspergeteelt is nog steeds erg belangrijk voor veel Lim
burgse bedrijven. 

Piet Boonen 

Met goedkeuring van de direktem Tuinbouw van het Ministe
rie van Landbouw en Visserij werd in mei 1973 een oude kas 
(kas Gipmans), gelegen naast de proeftuin voor 55.000 gulden 
aangekocht. Deze kas werd ingericht voor de aspergezaad-
teelt. Contractueel kregen de firma's Nunhems Zaden en Royal 
Sluis het alleenverkooprecht van het hier geteelde asperge
zaad, tegen een elk jaar in overleg vastgestelde vergoeding. 
Zoals gezegd is de asperge een lastige plant als het gaat om 
selectie en veredeling. Toen Piet Boonen in 1971 bij het onder
zoek werd betrokken was het ras Limbras favoriet. Van hon
derd gram bessen konden circa 4000 zaadjes worden geoogst. 
En als alles goed lukte dan kon je daarvan circa 3000 plantjes 
trekken. Als je er zuinig mee omsprong had je net genoeg 
planten voor een perceel van twintig are. Erg weinig dus. 
"Goede planten kon men toen vegetatief nog moeilijk ver
meerderen", zegt Piet Boonen. "Mijn eerste onderzoek richtte 
zich dan ook op het verbeteren van het scheuren van de plan
ten. En dat lukte ook. De stukjes, die we van één plant konden 
gebruiken voor vermeerderingsdoeleinden, werden steeds 
groter in aantal. Van 18 tot 26 planten konden we ineens 240 
planten maken, waarvan er dan 140 gingen groeien. Dat was 
een enorm succes", aldus Boonen. In het voorjaar kon het zaad
mengsel van de eerste Limbras 18 en 26 worden uitgegeven. 
Dat waren toen de betere asperges. 

"Wanneer we in 1927 hadden kunnen voorzien dat het dertig 
jaar zou duren, vooraleer de praktische resultaten van de as
pergeselectie voor de tuinders bereikbaar zou zijn, zouden we 
ons wellicht nog ernstig hebben beraden of een dergelijk 
moeizaam en kostbaar werk voor een teelt, die in Limburg 
slechts op een vijftigtal hectare slechte grond bedreven werd, 
wel verantwoord was", zo rapporteert ir. W. van der Kroft in 
1954. 

Na de oorlog groeide het asperge-areaal razendsnel. In 1954 
was er al 1600 hectare en in begin zestiger jaren zelfs ruim 4300 
hectare. De aspergeteelt was een zeer belangrijke bron van in
komsten geworden voor de kleinere bedrijven op lichte zand
gronden. Vele gezinnen dankten een zekere mate van wel
vaart aan de aspergeteelt. 

Ir. Antoon Franken 

Het belang van gedegen onderzoek werd groter. De eerste 
chef van de proeftuin, Herman Verhaegh uit Horst, zette het on
derzoek van Beeren voort, maar door gebrek aan geld kon het 
werk moeilijk zijn beslag krijgen. In 1958 werd ir. Antoon Fran
ken vanuit Alkmaar op de proeftuin gedetacheerd. Pas toen 
kon het asperge-onderzoek voortvarend aangepakt worden. 

Dit werd mogelijk gemaakt doordat de Limburgse en Brabant
se aspergetelers hun veilingen machtigden om 0,3 procent van 
hun bruto veiling opbrengst voor dit onderzoek ter beschik
king te stellen. Om organisatorische redenen werden ir. A, 
Franken en Chr. Backus aangesteld als medewerkers van het 
Proefstation voor de Vollegronds Groenteteelt in Alkmaar, 
waardoor medewerking en steun van Alkmaar én Wageningen 
verzekerd was. Na het vertrek van de inmiddels tot doctor ge
promoveerde ir. Franken werd Piet Boonen, die bij ir. Lefering 
vruchtbaar werk had geleverd in het veredelingswerk van de 
augurk, belast met het verdere asperge-onderzoek. Onder zijn 
leiding werd het mogelijk om ook de zaadteelt voor de praktijk 
ter hand te nemen, een en ander in samenspel met de zaadfir
ma's Nunhems Zaden en Royal Sluis in Enkhuizen. 

In 1981 werd op de proeftuin Meterikseveld een nieuwe en mo
derne kas voor aspergezaadteelt gebouwd en zo werd korte 
tijd later het hele asperge-onderzoek overgeplaatst van Venlo 
naar Horst. Inmiddels was het onderzoek zover gevorderd dat 
flinke hoeveelheden zaad van de nieuwe mannelijke rassen 
Boonlim, Backlim, Geijnlim en Venlim voor de aspergetelers ter 
beschikking kwamen. Zowel in kilo-opbrengst als in kwaliteit 
een forse stap vooruit. En het onderzoek gaat nog steeds door. 
Het asperge-onderzoek blijft vruchten afwerpen. Tot op de dag 
van vandaag is proeftuin Noord-Limburg in feite het Mekka 
van de asperge. Nergens anders ter wereld wordt zoveel tijd 
en geld gespendeerd aan asperge-onderzoek. 

Onderzoeker Piet Boonen aan het tablet. 



Als Van der Kroft verscheen was alles in rep en roer 

Rijkstuinbouwconsulent ir. Willem van der Kroft. De man die 
het tuinbouwonderzoek, -onderwijs en -voorlichtingin Limburg 
enorm stimuleerde. Hij was het die tuinders als Hendrik Terc-
ken in Baarlo en Jos Beeren in Heythuysen in de jaren twintig 
overhaalde onderzoek te verrichten. Onderzoek waar de Lim
burgse tuinders tientallen jaren profijt van zouden hebben. 

Als er een man is die in deze jubileumuitgave niet mag ontbre
ken dan is het de Wageninger ir. Willem van der Kroft ( 1893-
1960). Een man die de kar van de Limburgse tuinbouw tiental
len jaren getrokken heeft. Hij was mede-oprichter van de stich
ting Proeftuin Noord-Limburg en bovendien de eerste direk-
teur van de proeftuin. Hij besteedde een belangrijk deel van 
zijn leven aan de invoering en verbetering van het tuinbouwon-
derwijs in Limburg. 

Van der Kroft kwam in het laatste jaar van de Eerste Wereldoor
log in Limburg. De aandacht van de tuinbouw was toen volledig 
gericht op de voedselproduktie. Duitsland was door een vierja
rige blokkade tot over de rand van de hongersnood gedreven. 
Voor de Limburgse tuinders vormde de miljoenenbevolking 
van het Rurhrgebied een prima afzetmarkt. 

Er werd dus veel geteeld, maar de vakbekwaamheid van de 
tuinders liet veel te wensen over, zo schrijft de toenmalige di-
rekteur van de Tuinbouw ir. F. Honig. 

Op 1 april 1918 werd ir, Van der Kroft benoemd tot aspirant-
rijkstuinbouwleraar. Hij begon zijn werk bij de rijkstuinbouw
consulent ir. B. Gerritzen te Maastricht, die hij twee jaar later in 
deze funktie opvolgde toen Gerritzen als landbouwattaché 
naar Londen ging. 

Boterhammen 

Van der Kroft wordt door de mensen die hem gekend hebben 
omschreven als een man met een geweldig gezag. Groot, 
streng en koel. Als de Volkswagen Kever van Van der Kroft aan 
de horizon verscheen, dan was op de proeftuin alles in rep en 
roer. Een keiharde werker, die veel van zichzelf eiste, maar ook 
van de onderzoekers op de proeftuin, hun assistenten en de 
tuinmedewerkers. En niet in de laatste plaats van de land-
bouwvoorlichters. In Maastricht, waar hij kantoor hield, nam hij 
de boterhammen mee naar het werk, hoewel hij slechts 25 me
ter van zijn huis werkte. 

Een man die ook heel goed kon lesgeven Hij richtte niet alleen 
de proeftuin op maar ook de eerste tuinbouwvakschool. Een 
voorbeeld dat in het hele land navolging vond. Onder zijn su
pervisie kwamen er in Limburg vakcursussen voor volwasse
nen, een lagere en een middelbare tuinbouwschool. Hij was 
voorzitter van het College van consulenten in Limburg en Se
cretaris van de Provinciale Raad van de landbouwvoorlichting. 
Verder was hij de stuwende kracht bij de oprichting van het 
proefstation voor de champignoncultuur in Horst. Voor zijn ver
diensten werd hij benoemd tot Officier in de Orde van Oranje 
Nassau. 

In mei 1958 ging Van der Kroft na een veertigjarige loopbaan 
bij de overheid met pensioen. Twee jaar later overleed hij. 
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